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prosinec 2021 

  
 

Bohuslav Reynek: Adventní 
(od bratra Garryho) 
Advent. Čtvrtá neděle. 
Procitají andělé. 
Vstaňte s námi, volají. 
Z polí, z lesů, ze stájí. 
Jdeme, nic jsme nepřinesli. 
Holá dlaň se chytá jeslí. 
Nestudí to, nehřeje, 
prázdné prsty naděje. 
Nestudí to, nepálí. 
Nedali jsme, nevzali. 
Ale někdo někde volá. 
Z mraků hvězda, kámen zdola? 
Dlaň je prázdná. Hlava vratká,  
trne v rukou Jezulátka … 
 

Trojí radost 18. 11. 2021 
Profesní sliby Anděly Ivanky Anny Ludínové a Pia Tomáše Čiháka  

a vstup do noviciátu Karla Martina Dudy 

 

(Jen pro vnitřní potřebu MBS.) 



2 

 

Boží láska – Kým jsem v Božích očích 
Online formační seminář NR SFŘ 27. 11. 2021 - v teple domovů přes internet, 

zúčastnilo se ho 60 lidí. Z programu: 9:00 - vize formace Hanky Reichsfeldové pro 
budoucí formační období 2021 – 24; 9:15 - 10:00: 1. přednáška br. Eliáše Paseky, OFM 
+ otázky k rozjímání; 10:00 - 10:30: čas k osobnímu rozjímání; 10:30 - 11:15: 2. 
přednáška br. Eliáše + otázky k rozjímání; 11:20 - 12:00: sdílení ve skupinkách, diskuse 
nad otázkami; 12:00: společná modlitba Anděl Páně; odpoledne 14:00: 3. přednáška br. 
Eliáše, 14:50: video pantomima Jany Ungerové: Walk with God; 15:00: společné 
sdílení, dotazy 

Vize Hanky Reichsfeldové, OFS, pro formační období SFŘ v letech 2021-24  
Co se skrývá pod hladinou? Větší část ledovce. 

Příští tři roky se budeme věnovat hlubině nás 
samotných a naší osobní proměně. Témata 
přednášek se budou věnovat našemu zrání jako 
lidí, křesťanů a františkánů 

 
1. přednáška br. Eliáše 
Náš Bůh je ten, kdo nás slyší a je v našem srdci. Miluje nás. Sice se účastníme 

opakujících se rituálů a každý rok čteme stejné texty z Bible, ale po každé je to pro nás 
osobně jiné, pokud Bohu nasloucháme. Rosteme k dospělosti v Kristu. Maria je pro nás 
příkladem, jak se lze svobodně rozhodnout být služebníkem Páně, odevzdat se Bohu a 
nechat se jím vést po celý život 

2. přednáška br. Eliáše  
Naše ego nás odrazuje od vztahu k Bohu. Bůh nás však trpělivě, v klidu, v tichosti 

a ve velké lásce tiše oslovuje a neustále vede. V našem srdci nosíme poklad - Krista. Dále 
Eliáš rozjímal nad tématem slov při mši svaté. Vzal chléb, lámal a dával. Chlebem je Pán. 
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Chlebem jsme však i my. Bůh nás vzal z dřívějšího způsobu života a povýšil nás na děti 
Boží. Naším úkolem je také žehnat ostatním, kdekoliv jsme. Objevit v sobě vnitřní hlas 
našeho Pána a jít s ním k ostatním. I my jsme někdy lámáni těžkostmi života. Naše zranění 
nám však pomohou odhalit náš vztah s Pánem a spolu s ním se můžeme se zraněními 
nejen vyrovnat, přijmout je, ale spolu s Pánem je považovat za cestu k poznání sebe 
sama, za růst směrem k našemu pravému já. Nakonec se rozhodneme darovat sebe - 
dávat se druhým, tak jako Kristus nebo František. 

3. přednáška br. Eliáše  
Sv. Josef prožil těžkou noc rozhodování. Nakonec si sám nevěděl rady a Bůh mu 

poslal na pomoc anděla, který mu řekl, co by bylo dobré, aby udělal. I když se nám zdá, 
že jsme sami, nikdy sami nejsme. Při narození Ježíše všichni lidé, kteří přicházeli 
k jesličkám, pocítili lásku dítěte, a tak je tomu dodnes o Vánocích a dodnes i lidé bez 
vyznání k jesličkám chodí. Sv. František si uvědomoval lásku Otce v nebesích. Nic jiného 
už, bratři, nepotřebujeme. V Bohu je všechno dobro. Hledal samotu, aby mohl naslouchat 
Duchu svatému a rozlišovat při rozjímání vůli Otce. František plně důvěřoval v Boží 
prozřetelnost a spoléhal se ve všem na Pána. Chudoba od světa mu pomáhala vytvářet 
prostor pro naslouchání ve svém srdci pro Pána. 

Poznámka: bude k dispozici nahrávka celého semináře.  
Aktuální informace z NR: 

• seminář pro ministry 15. 1. 2022 bude na synodní téma a o výměně názorů a 
zkušeností na toto téma 

• 6. 2. - 11. 2. 2022 seminář o naslouchání Bohu i lidem pořádaný SFŘ na 
Velehradě; možno se již nyní přihlašovat (František Luboš Kolafa) 

 
Duchovní obnova s P. Markem Bonaventurou 

Hricem, OFS, 9. 12. 2021 
Úvodem bych chtěl říci, že v sobotu 4. 12. 2021 se 

měla uskutečnit duchovní obnova na faře při kostele 
Nanebevzetí Panny Marie (u františkánů) v Plzni. 
Vzhledem k epidemiologické situaci se nemohla 
uskutečnit, a tak bylo zvoleno online prostředí. Pevně 
věřím, že všichni účastníci obnovu mocně prožili po 
stránce duchovní i duševní a zjistili, že i v online prostředí 
je možné žít duchovně stejně jako ve skupině na faře 
nebo v exercičním domě. Obnova byla založena na Listu 
Římanům, 10, 11-14. Dalším zdrojem byla exhortace 

„Radost z evangelia“, jejímž autorem je Svatý otec František.  
Svatý Pavel nám je velmi specifický ve věci, jak zvěstovat evangelium: 

• musíme projít osobním setkáním s Kristem a přijmout jej plně 

• musíme žít ve společenství církve 

• musíme hlásat a naslouchat Kristu 
Všichni žijeme ve světe! Ale jak se s ním vypořádat? Svět se nás snaží 

sekularizovat. Chce z nás vytvořit individualisty. Společnost nás chce vytlačit a chce také 
vytlačit to, co nás přesahuje. Všichni jsme svobodní, ale je nutné mít základ jako mají 
domy. Bible nám říká, že je nutné postavit dům na skále. Člověk potřebuje mít osobní 
setkání s Bohem ve formách modlitby, setkání s lidmi a v osobním čase. Největší silou 
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člověka je, co nachází sám v sobě, proto musí každý nahlédnout do svého srdce. Abych 
byl dobrým člověkem, tak musím být dobrým křesťanem, což znamená mít kvalitní vztah 
s Bohem. Následně mohu být služebníkem. Bůh nás stvořil ke svému obrazu, abychom 
měli hodnotu. Stvořil nás dobrými lidmi. V základu jsme dobří, ale máme dědičný hřích. 
Základem naší důstojnosti je Boží láska. Advent je čas, kdy musíme hledat dobro v sobě. 
Z člověka se musí stát křesťan, aby v sobě našel dobro. To nám může ukázat pouze Bůh, 
který uzdravuje. Důležité je zažít zkušenost, že Bůh je přítel, který se o mě stará. To je 
základ, který nás vede do kostela a musí nám být blízký. V první řadě je nutné přijmout 
člověka jako dobrého. Hledám Boha, abych byl dobrým člověkem. Musím hledat vše, co 
tuto důstojnost vyzvedává. Je to Boží hlas! Musím hledat morální pravidla, protože 
vycházejí z Boha, a etická pravidla, která jsou základem lidského chování. Když 
opravdově žiji s Bohem, tak miluji všechny, protože Bůh miluje všechny. Musíme žít 
v církvi, protože se musíme sdílet. Když žiji v církvi, tak za ni mám i zodpovědnost. Jak žít 
v nedokonalé církvi? Musíme zde žít s láskou a pravdivě. Neseme spoluzodpovědnost za 
obraz církve. V modlitbě ale můžeme být svobodní. Hlásání probíhá v podobě liturgie, 
lidových pobožností a sdílení se. Lidé, kteří žijí v klauzuře, se nesdílejí s lidmi přímo, ale 
nesou církev a lidi v srdci a v duchu. Přirozené je sdílení v malých skupinkách, jako to 
dělalo dvanáct apoštolů. To, co žijeme pravdivě, je svědectví. Musíme žít víru pravdivě a 
obhájit, když někdo útočí.  

Po vyslechnutí přednášky následovala adorace z jezuitské kapli v Klatovech, což 
byl vzácný čas na ztišení a modlitbu. 

Kořenem našich životů je zažít zkušenost, že Bůh je přítel, který se o mě dokonale 
stará. Tato zkušenost nám dává jistotu víry, vede nás do kostela, vede nás k modlitbě a 
z toho se odvíjí, že rosteme ve víře, a tak se stáváme pravdivými svědky živého Boha! 
(Pio Tomáš Čihák) 

 
Mše svatá pro lékaře a zdravotníky v hospici sv. Lazara v Plzni 

U příležitosti svátku svatého Lukáše, patrona lékařů a zdravotníků, sloužil otec 
biskup Tomáš Holub spolu s P. Barhoněm a P. Bučkem mši svatou 21. 10. 2021 v hospici 
Svatého Lazara v Plzni. Na mši svaté byli přítomni i nemocní z hospice, které přivezli 
ošetřovatelé přímo na postelích. Hudební doprovod na kytaru se zpěvem zajistil MUDr. 
Martin Pachner, primář hospice, společně s Radkem Shejbalem, zaměstnancem hospice, 
který hrál na bubínek. Biskup Tomáš se osobně pozdravil také s naší Jiřinkou, která se 
na zakládání hospice v Plzni podílela. Ve své promluvě ocenil obětavou práci všech 
zaměstnanců hospice i velký význam hospice jako takového. Z našeho bratrského 
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společenství jsme byly přítomny MUDr. Jiřinka Křížková, Anička Srbová, Anička 
Karpíšková a já. Po mši svaté následovalo popovídání s přítomnými nemocnými i 
návštěva nemocných na pokojích. Nechybělo ani malé občerstvení pro všechny 
zúčastněné. Biskupu Tomášovi i všem ostatním patří velký dík. (Anežka Jana 
Pachnerová) 

 
Modlitební setkání 2. 12. 2021 - rozjímání nad četbou z knihy  

Patrick Crasta OFMCap.: Duchovní doprovázení podle svatého Jana, milovaného 
učedníka (Flétna 2019); část III. – Pod křížem a Kráčet s duchovním průvodcem 

(str. 72 – 107; dle přípravy Františka Luboše Kolafy) 
Pod křížem (Jan 19,25-30)  

U Ježíšova kříže stály jeho matka 
a sestra jeho matky, Marie Kleofášova a 
Marie Magdalská. Když Ježíš spatřil 
matku a vedle ní učedníka, kterého 
miloval, řekl matce: „Ženo, hle, tvůj 
syn!“ Potom řekl tomu učedníkovi: „Hle, tvá 
matka!“ V tu hodinu ji onen učedník přijal k 
sobě. 

Kříž je kamenem úrazu a 
bláznovstvím. Kristus na něm byl 
přetvořen ve vertikálu (žebřík) ze země k 
Bohu. Jeho rozepjaté ruce na kříži objímají 
celé lidstvo. 

Kdo byl pod křížem? Maria, její 
sestra, Marie Kleofášova, Marie 
Magdalská a učedník Jan. (5 lidí) 

Maria - jako matka a jako poslušná 
učednice. Mateřství jí nebylo vnuceno - 
svobodné Fiat. Jako učednice prošla 
dlouhou cestou doprovázené ženy, plnit 
vůli Otce byl její každodenní chléb od 
jesliček až ke kříži (výsledek = 
nejdokonalejší učednice). 
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Jan - osobní vztah se svým průvodcem Ježíšem. Dá se říci, že přebýval v Kristu a 
Kristus v něm. Kristus jej bere za svého bratra, a proto je logicky i novým synem Marie. 
Marie se stává i jeho matkou a on se o ni má starat jako o svou matku.   

Marie Magdalská - žena, která prošla velkou bídou člověka. Ježíš z ní vyhnal 7 
démonů (7 = úplnost). Satan jí úplně zbavil výsady Božího dítěte. Byla duchovně slepá, 
ale nezůstala opuštěná. Ježíš - duchovní průvodce - ji našel jako pastýř ztracenou ovci a 
přes její duchovní slepotu s ní zacházel něžně s bezpodmínečnou láskou, poznal její 
celoživotní zápas a odpouští jí. Nezasahuje do její osobní svobody, ale nechává jí 
postupně si uvědomit své životní chyby, své slabé stránky, temné síly v ní. Magdaléna 
přijímá, že je milována a postupně se učí skrze Ježíšovu lásku milovat druhé. Chce být 
Ježíšovi co nejblíže. A to u ní nakonec dozraje k odvaze být pod křížem s Kristem a pak 
jako první být u jeho hrobu, aby jej balzamovala. Vede ji k tomu hluboká láska k němu. 
Setká se s vzkříšeným Ježíšem. Nepozná ho hned. Myslí si, že je zahradníkem. Proč? K 
pochopení vzkříšení je třeba čas. Vzkříšení totiž mění potupný kříž na slavný kříž 
změny člověka. Člověk nesoucí svůj kříž se totiž stává členem Boží rodiny a Kristův kříž 
je pak nesen s odvahou a vírou. 

Ježíš používá v doprovázení každého člověka Boží logiku, ne lidskou (= milovat i 
pokažené, dát polibek za kopanec, nabízet lásku dřív, než je jí člověk hoden). Boží logika 
je odlišná od lidské logiky - Izaiáš 55, 8-9: „Mé úmysly nejsou úmysly vaše a vaše cesty 
nejsou cesty moje, je výrok Hospodinův. Jako jsou nebesa vyšší než země, tak převyšují 
cesty mé cesty vaše a úmysly mé úmysly vaše.“ 

Příklady Boží logiky: např. každý, kdo má s Ježíšem hluboký vztah, se stává 
Ježíšovým bratrem. Marie se pak stává jeho matkou. Stává se Božím dítětem a patří do 
nové Boží stmelené rodiny. Jiný příklad Boží logiky: Šavel - pyšný, samospravedlivý 
člověk a v této situaci proti Bohu dostane dar Boží lásky a stává se apoštolem Pavlem. 
Nezasloužený dar. 

Shrnutí: Není vůbec lehké pro křesťana na sebe brát každodenní kříž a přitom žít 
v individualistickém, konzumním a požitkářském světě. To lze dokázat jedině, když se náš 
kříž promění v kříž vzkříšeného Krista. K hluboké proměně je však dlouhá cesta 
doprovázená darem opravdové víry ve vzkříšení a vznikem osobního vztahu s živým 
Kristem. Na cestě je nutné zažít uzdravení skrze Boží milost shůry a od nás to vyžaduje 
trpělivou spolupráci s duchovním průvodcem. 

Poznámka: Duchovní průvodce se hledá těžko. Někdo má osobního zpovědníka, 
nebo přítele. Většina z nás je doprovázena duchovní četbou, duchovními filmy, osobní 
kontemplací a rozjímáním. Kdo z vás má duchovního průvodce? 

Otázka pro všechny: Stát pod křížem. Přijmout těžkosti. Utrpení. Máte osobní 
zkušenost, že jste se smířili s těžkostí, utrpením, že jste je dokázali přijmout za své, 
nebo dokonce je využili jako oběť pro druhé? 

 
Kráčet s duchovním průvodcem (Jan 21,15-19) 

Když pojedli, zeptal se Ježíš Šimona Petra: „Šimone, synu Janův, miluješ mne víc 
než ti zde?“ Odpověděl mu: „Ano, Pane, ty víš, že tě mám rád.“ Řekl mu: „Pas mé 
beránky!“ Zeptal se ho podruhé: „Šimone, synu Janův, miluješ mne?“ Odpověděl: „Ano, 
Pane, ty víš, že tě mám rád.“ Řekl mu: „Buď pastýřem mých ovcí!“ Zeptal se ho potřetí: 
„Šimone, synu Janův, máš mne rád?“ Petr se zarmoutil nad tím, že se ho potřetí zeptal, 
má-li ho rád. Odpověděl mu: „Pane, ty víš všecko, ty víš také, že tě mám rád.“ Ježíš mu 
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řekl: „Pas mé ovce! Amen, amen, pravím tobě: Když jsi byl mladší, sám ses přepásával a 
chodil jsi, kam jsi chtěl; ale až zestárneš, vztáhneš ruce a jiný tě přepáše a povede, kam 
nechceš.“ To řekl, aby mu naznačil, jakou smrtí oslaví Boha. A po těch slovech dodal: 
„Následuj mne!“ 

Chůze u dítěte začíná za pomoci rodiče. Pomoci je zapotřebí i v rozlišování Boží 
vůle.  Překáží nám individualismus, naše ego zaslepené pýchou soběstačnosti. 
Spolupráce je v současnosti dosti obtížná. Člověk však není ostrov. Potřebujeme se učit 
přijímat pomoc. 

Šimon Petr - co o něm víme?... Vaše odpovědi? 
Nezná sám sebe, nosí masku, myslí si, že vidí lépe než Ježíš - dívá se z lidského 

hlediska a bojí se nést spolu s Kristem těžký úděl, o kterém Ježíš mluví. Přeje si Krista 
vítězného, ne umučeného. Nechce přijmout myšlenku, že Ježíš nezvítězí, ale bude zabit 
a bojí se být s ním v utrpení. Marek 8, 31-34: „A začal je učit, že Syn člověka musí mnoho 
trpět, být zavržen od starších, velekněží a zákoníků, být zabit a po třech dnech vstát. A 
mluvil o tom otevřeně. Petr si ho vzal stranou a začal ho kárat. On se však obrátil, podíval 
se na učedníky a pokáral Petra: „Jdi mi z cesty, satane; tvé smýšlení není z Boha, ale z 
člověka!“ Zavolal k sobě zástup s učedníky a řekl jim: „Kdo chce jít se mnou, zapři sám 
sebe, vezmi svůj kříž a následuj mne.“ Petr potřebuje obrácení a tentokrát mu to ježíš 
říká otevřeně - stojíš na cestě Satana, jsi mi překážkou, následuj moje hodnoty, ne 
hodnoty světa. Zdá se to přísné, ale někdy musí řeč zaznít jasně, i když s úctou a láskou. 
Petr ještě není připravený. Duch svatý nás všechno naučí. 

Ježíš radí Petrovi, aby poznal sám sebe. Poznal své slabosti. Už se nespoléhej jen 
sám na sebe. Přijmi podporu od druhých ... nech se vést Duchem. Bylo mu to umožněno 
postupným doprovázením Ježíšovým a nakonec tvrdou lekcí - až 3 x zapře Ježíše. Po 
třetím zapření Petr prozřel. Uvědomil si své povýšenectví. Zaplakal. Slzy jsou vyjádření 
vnitřního žalu a působení Ducha svatého a mají očistný význam. 

Jan 21, 15-19 - 3 x stejná otázka, která ale má trojí význam: 
1) Už jsi poznal sám sebe, Petře, a proto jsi schopen projevit láskyplnou péči 

novým dětem Božím. Citlivě je poznávat a chápat je. Pas mé beránky - uspokojuj jejich 
tělesné i duchovní potřeby. 

2) Buď pastýřem mých ovcí. Pomáhej jim v orientaci. Voď je na dobré pastviny. 
3) Pas mé ovce - starej se o ovce, které stále nemají jistotu, jsou křehké - např. 

staré a nemocné osoby.  A dále to znamená - uč nové pastýře, nauč je pást ovce. 
Shrnutí: 
Potřebujeme se podvolit a nechat se vyvést z naší svázanosti a nesvobody (kterou 

mnohdy mylně pokládáme za svobodu). Potřebujeme mít trpělivost nechávat se postupně 
prozářit Boží přítomností tím, že budeme pokorně kráčet se svým průvodcem. Být 
otevření, poddajní, být ochotní obětovat své neplodné výhonky (nechat se prořezat jako 
strom). Nechat se vyvádět ze své svázanosti. 

Otázka pro všechny: Spolupracovat s pastýřem Ježíšem v našich srdcích. 
Máte osobní zkušenost, jak vám modlitba, rozjímání, kontemplace, čtení atd. 
pomohlo přijmout nový způsob myšlení, vyvázat se z nějaké osobní svázanosti 
(získané např. v rodině), z církevně kulturního uvěznění v místních zvycích, či 
lidských rituálů a získali jste odvahu žít jako jedinečné Boží děti (jako neopakující 
se originál člověka)? Žít bez obav, co tomu řeknou druzí? 
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František Luboš Kolafa: Jistota 
Jistota – nejistota 
Nejistota – jistota 
Ať je to ta nebo ta 
Vždycky je s ní „rachota“ 
Jisté nic není 
A nejisté je vše 
Jisté v nejisté se mění 
Jistota však totalitně 
Zuby na nejistotu cení 
Co je lepší? Kdo to ví? 
Každý jinak odpoví 
Přestanu si hlavu lámat 
Životu se budu chlámat 

 

Kalendář leden 2022 
vše podle aktuální epidemické situace 

• čtvrtek 6. 1. Modlíme se (se sv. Antonínem) - 16.00: formace s Anežkou Janou 
Pachnerovou, OFS (farní sál, Františkánská 11, Plzeň); 17.00: mše svatá u PMN; pak 
ve farním sále debata nad četbou - Patrick Crasta OFMCap.: Duchovní doprovázení 
podle svatého Jana, milovaného učedníka (Flétna 2019); Část IV. – str. 108 – 152; 
kapitoly: Vyhánět démony, Duchovní doprovázení a velikonoční tajemství, Závěr; 
připravuje Antonín Jaroslav Šedivý, OFS 

• čtvrtek 13. 1. Pomáháme (se sv. Anežkou) – 17.00: účast na mši svaté, pak debata 
na téma Synoda ve farním sále 

• čtvrtek 20. 1. Setkáváme se (se sv. Františkem) - 16.00: příprava agapé ve farním 
sále; 16.30: adorace v kostele NPM, 17.00: mše svatá; 17.30: setkání společenství ve 
farním sále (dle času také nešpory, organizační záležitosti, formace, agapé …) 

• čtvrtek 27. 1. Sdílíme se (se sv. Klárou) – 18.00: společná účast na přednášce 
Martina Šimka v cyklu přednášek Zastavení s Janem Amosem – téma V. Tíha 
protivenství (dílo Historie protivenství; pobyt v Elblingu) v centru J. A. Komenského 
sboru ČCE Přeštice, Rebcova 557 

Pozn.: někdy může dojít k dílčím změnám. Kdo z vás se neúčastní aktivit MBS pravidelně 
každý čtvrtek, raději si prosím ověřte na telefonu 607 607 511, že je vše podle plánu. 
Děkujeme. 
 

VÝROČÍ v prosinci 2021 a v lednu 2022 
Profese / věčné sliby: Blažena Klečatská, Ludvík Milan Kučera, Marie 
Františka Kučerová (20. 1. 1992) – 30 let 
Narozeniny: Františka Římská Pavla Ženíšková a Marie Františka Ludmila 
Kučerová (4. 12.), Terezie Dana Šedivá (20. 1.) – 60 let 
Přejeme hojnost Božího požehnání! 
Nedávná úmrtí: Pavla Anna Kroyová † 10. 12. 2015 
 

Redakční rada:  
František Karel Ženíšek, František Luboš Kolafa, Ludvík Milan Kučera, Anežka Jana 
Pachnerová, Ludvíka Dagmar Spíralová, Antonín Jaroslav Šedivý.  

http://www.mbssfrplzen.estranky.cz/, https://www.facebook.com/mbsplzen 

http://www.mbssfrplzen.estranky.cz/
https://www.facebook.com/mbsplzen

